
5 اقتصاد

یادداشت خبر

صادرات شتر 
آزاد شد

ایســنا: مدیــرکل دفتــر مقررات صــادرات  �
و واردات وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت 
(صمت) در نامه ای به وزارت جهاد کشــاورزی 
صــادرات شــتر را مجــاز اعلام کرد. براســاس 
این نامه، صادرات شــتر نــر و مولد با کد تعرفه 
۰۱۰۶۱۳ به  صورت مشروط صرفا مدیریت شده با 
اخذ مجوز از وزارت جهاد کشاورزی مجاز است. 
همچنین این مســئله به گمرکات اجرائی ابلاغ 

شده است.

کاهش
 ۳۰ هزار تومانی سکه

ایرنا: هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح  �
جدید در بــازار تهران دیروز بــا ۳۰ هزار تومان 
کاهش نســبت به روز کاری گذشته (پنجشنبه) 
به ۱۰ میلیون و ۷۰ هزار تومان رسید. روند نزولی 
قیمت ها در بازار ســکه و طلا در روزهای اخیر، 

تشدید شده است.
 به نظر می رسد که به  دلیل تحولات سیاست 
خارجی و چشم انداز کاهشی نرخ دلار، قیمت ها 
در بازار ســکه و طلا تمایل به افت بیشــتر دارد؛ 
به طوری که فعالان این بازار انتظار کاهش بیشتر 

قیمت ها را دارند. 
بر این اســاس، در ساعت ۱۳:۳۰ دیروز، ارزش 
هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید به 
رقم ۱۰ میلیون و ۷۰ هزار تومان رســید و ســکه 
تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۰ میلیون تومان 
معامله شد. همچنین دیروز نیم سکه بهار آزادی 
پنج میلیــون و ۶۰۰ هزار تومان، ربع ســکه ســه 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و ســکه یک گرمی هم 

دو میلیون تومان قیمت خورد.
 علاوه براین، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 
۱۸ عیار به یک میلیون و هفت هزار تومان رسید. 
هــر مثقال طلا نیز به قیمــت چهار میلیون و 
۳۶۵ هزار تومان معامله شد. اونس جهانی طلا 
نیز دیروز  هزار و ۷۷۷ دلار و ۸۸۶۱ سنت فروخته 
شد. کاهش قیمت دلار به عنوان مهم ترین عامل 
افت قیمت سکه و طلا در روزهای اخیر به شمار 

می رود.
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با وجود کمبود میوه در عید امسال حالا خبر رسیده که میوه های تنظیم بازار پوسیده شده اند

مقصر پوسیدگی چندین  هزار تن میوه کیست؟

معاون وزیر راه وشهرسازی:
تکذیب تصویب افزایش

۲۵ درصدی سقف مجاز اجاره بها
ایلنا: معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: هنوز هیچ  �

نرخی برای افزایش اجاره بها تصویب نشــده  اســت. 
محمود محمودزاده، معاون مســکن و امور ساختمان 
دربــاره افزایش ســقف ۲۵ درصدی بهــای اجاره که 
از ســوی رئیس اتحادیه مشــاوران املاک اعلام شده  
است، اظهار کرد: هنوز هیچ نرخ مجازی برای افزایش 
اجاره بها مصوب نشــده  اســت و نمی دانیــم مبنای 
محاسبه ۲۵ درصد اعلام شده چیست. او با بیان اینکه 
چه موضوعاتی برای تعیین نرخ اجاره بها مد نظر قرار 
می گیرد، ادامه داد: برای تعیین ســقف نرخ اجار ه بها 
موضوعات متعددی در نظر گرفته می شود. مجموعه 
مطالعاتی است که از سوی کارشناسان این حوزه انجام 
و منجر به پیشــنهاد یک نرخ می شود و این پیشنهادها 
در جلسات کارشناسی با حضور مسئولان دستگاه های 

مختلف مورد بررسی قرار می گیرد. 

گذر

جدی ترشدن نامزدی تاجزاده
 در انتخابات

 اگــر انتخابــات آزاد می خواهیم، مــردم باید 
تشــخیص دهند که آقای تاجزاده صلاحیت دارد 
سکان ریاست جمهوری را در دست بگیرد یا خیر».
جواد امــام با تأکید بر این مســئله که حبس 
با اتهام سیاســی تاجزاده مانعی برای حضور او 
در عرصــه انتخابات و رقابت نیســت، گفت: «در 
خیلی از کشــورهای دنیــا افــراد از درون زندان 
برای حضــور در رقابت هــای انتخاباتی ثبت نام 
می کننــد. امیدواریم شــاهد تغییــر رویکردی در 
مسئله بررســی صلاحیت ها و برگزاری انتخابات 
باشیم تا امکانی فراهم شــود و همه کسانی که 
واجد شرایط هستند، در معرض رأی قرار بگیرند 
و مــردم نیــز رأی دهند تا صلاح کشــور و نظام 

محقق شود».
مجمــع  اعضــای  از  ابطحــی،  محمدعلــی 
روحانیون مبــارز هم از تاجزاده دفاع کرده و گفته 
اســت: «حضــور آقــای تاجــزاده را در انتخابات 
ریاســت جمهوری بســیار مثبت می دانــم و باید 
از ایشــان تقدیر کرد که در این شــرایط کاندیدای 
ریاســت جمهوری شده اســت. ای کاش مشکلی 
در راه رقابت برای ایشــان به وجود نیاید و شورای 
نگهبان و نهادهای نظارتی مانعی نباشند. حضور 
شخصی مثل تاجزاده می تواند انتخابات را جدی 
کند و فضــای جدیــدی را در تصمیم گیری مردم 
برای شرکت در انتخابات به وجود بیاورد. معتقدم 
آقای تاجزاده می تواند بــه پدیده انتخابات کمک 
کند و مشارکت را بالا ببرد. مصطفی تاجزاده که در 
درون جبهه اصلاح طلبان اســت، سقف مطالبات 
را مطرح می کند و در مقابلش کســانی هســتند 
که کف مطالبات را مطــرح می کنند؛ معتقدم این 
بهترین شــرایط اســت که مردم بین سقف و کف، 
بخشــی  را که می خواهند نماینده داشــته باشد، 

انتخاب کنند».
بــا جمع این نظــرات به نظر می رســد حضور 
تاجــزاده به دلیــل مواضع متفاوتی کــه در همه 
این  سال ها درباره مســائل مختلف سیاسی اتخاذ 
کرده، مخالفان و موافقان سرســختی دارد و نکته 
جالب این است که تاجزاده علاوه بر آنکه در آماج 
حملات اصولگرایان قــرار دارد، از میان نیروهای 
اصلاح طلب هم مخالفان مهمــی دارد که البته 
شاید این تفاوت دیدگاه ها یادآور اختلاف نظرهایی 
باشــد که میان دو جناح چپ و راست اصلاحات 
در میان دهه ۷۰ وجود داشــت. بــه هر روی اگر 
تاجزاده واقعا بنای نامزدی در انتخابات را داشته 
باشــد، با علم به این موضوع وارد خواهد شد که 
بالاســت؛ هرچند صرف  احتمــال ردصلاحیتش 
حضور او و فــارغ از نتیجه بررســی صلاحیت ها 

می تواند تنور انتخابات را گرم کند.

ادامه از صفحه 2

تفاهم نامه ایران و چین
 از نگاه حقوق و روابط بین الملل

بــا وجــود تفاهم نامه هــای مشــابه، ازجمله  �
تفاهم نامــه ۲۰ ســاله ایران و روســیه، بــه  دلیل 
ماهیت خاص اقتصاد چیــن و ظرفیت های بالای 
آن، واکنش هــا به این تفاهم نامه بســیار متفاوت 
از موارد مشــابه بوده اســت. این یادداشت از دو 
جنبه «حقــوق بین الملل» و «روابــط بین الملل» 
با رویکرد تئوری بازی و تصمیم گیری اســتراتژیک 
به موضــوع می پردازد. الف) حقــوق بین الملل: 
در مشــروعیت، اعتبــار و تعهدآوربــودن اســناد 
بین الملــل، شــرایط منــدرج در حقوق اساســی 
کشورها بسیار تعیین کننده محسوب می شود. یکی 
از مهم ترین این شــرایط، مقام تصویب کننده اسناد 
بین الملل طبق این حقوق است. تفاهم نامه ایران 
و چین ازسوی وزیران خارجه دو کشور امضا شده، 
درحالی که در حقوق اساسی ایران، موافقت نامه ها 
و عهدنامه هــای بین المللی بــا تصویب مجلس 
شــورای اسلامی و ســپس امضای رئیس جمهور 
یــا نماینــده قانونی او مشــروعیت پیــدا می کند. 
بنابراین، درحال حاضر تفاهم نامه مورد بحث فاقد 
ماهیت تعهدآور برای ایران اســت. از طرف دیگر، 
تفاهم نامه ها معمولا شــامل عناویــن همکاری، 
چارچوب ها و موضوعات کلی هستند که متعاقبا 
با معاهده های جداگانه بــه مرحله تعهد و اجرا 
می رســند. هرچند تمام توافق نامه های رسمی و 
غیررسمی و حتی قول و قرارهای مقامات رسمی 
کشورها نوعی تعهد محسوب شده و عدم پایبندی 
بــه آنها در روابط آتی کشــورها مؤثر خواهد بود. 
ب) روابط بین الملل: در شــرایط فعلی تحریم ها 
اســتراتژیک،  تصمیم گیری هــای  تعاریــف  در  و 
تفاهم نامــه ایــران و چیــن را بیــش از هــر چیز 
می توان به بازی اولتیماتوم تشــبیه کرد که به نظر 
می رسد این پیام به خوبی از سوی تحریم کنندگان 
دریافت شــده اســت. فرق اولتیماتوم با تهدید در 
بازی های اســتراتژیک در جدی بودن، اساســی تر 
و پرریسک بودن اقدام اســت؛ به ویژه آنکه ممکن 
اســت این موضوع در افــکار عمومــی، آلترناتیو 
روابط با غرب تلقی بشود. مخاطره این تفاهم نامه 
برای غرب نیز ضعیف شــدن اهرم تحریم و ســایر 
ابزارهای فشار در ارتباط با فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای و فعالیت های مشــروع منطقه ای ایران 
و همچنیــن افزایش نفوذ و تأثیــر چین بر اقتصاد 

منطقه و بهای نفت خواهد بود.
گیم  پژوهشــگر  بین الملل،  حقــوق  *دانش آموخته 

تِئوری، کارشناس و حسابدار رسمی

سیدحسن مرتضوى کیاسرى*
پرتقال فروش  کنید  «پیدا  شــرق: 
را؟»؛ ایــن لطیفه معــروف اولین 
بار نیســت که به تیتــر اخبار پس 
از عید یــا دوران پس از انبارکردن 
میوه ها آن هم با نیت تنظیم بازار 
تبدیل می شــود و حــالا در اوایل 
اردیبهشــت هم بار دیگر پرتقال  و 
در حالت کلی میوه هایی که برای 
تنظیم بازار شــب عید انبار شــده 
بود، خبرســاز می شــود. خلاصه 
ماجرا ساده و سرراست و می گوید 
این میوه ها با هدف ســود بیشــتر 
و قیمت  بالاتر آن قــدر در انبارها 
ماندند تا حالا پوســیده شــده  اند. 
این روایت ســاده از ماجرای میوه 
تنظیم بــازار البته وقتی به مقصر 
احتمالی می رســد،  مقصــران  یا 
به خود  تــازه ای  پیچیدگی هــای 
می گیــرد و کمتر کســی یا نهادی 
مسئولیت آن را برعهده می گیرد. 
در این بیــن البته آنچه با اختلاف 
روبه رو نیست دلیل این پوسیدگی 
اســت که همــه از طمع و تلاش 
برای سود بیشتر سخن می گویند. 
ماجرا اما چه بود و حالا واکنش ها 

چیست؟
ماجرای پوسیده شدن میوه های تنظیم بازار

روایــت  کلی ماجرا می گوید که چندین هزار تن 
میوه تنظیم بازاری شب عید به دلیل عرضه نشدن 
به بازار در انبارها فاســد شده اند و با وجود اینکه 
رئیس نظام صنفی کشــاورزی معتقد است همه 
مســئولیت های بعــد از تولیــد یعنــی عرضه و 
فروش و... با وزارت صمت اســت اما رئیس اتاق 
اصناف می گوید دپوی مقــداری میوه در انبارها و 
سردخانه ها ربطی به وزارت صمت و تنظیم بازار 
میوه شب عید ندارد. چندی  پیش رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران در گفت وگو با یکی از رسانه ها از 
فاسدشدن هزاران تن پرتقال و سیب تنظیم بازاری 
شــب عید کــه در انبارهــا دپو شــده اند، خبر داد 
و اعــلام کرد با وجود اینکه شــب عیــد به دولت 
هشــدار دادیم تا میوه های تنظیم بازاری را ارزان تر 
وارد بازار کند اما هشــدارها جدی گرفته نشــد و 
برای اینکه این میوه ها با نرخ بالاتری عرضه شود 
آنها را وارد بازار نکردند و حالا این پرتقال ها فاسد 
شده اند. ایسنا هم در این باره نوشته که موضوعی 
که رئیس اتاق اصناف تهران به آن واکنش نشــان 
داد و اعــلام کــرد کــه وزارت صمت مســئولیت 
فــروش میــوه تولیدشــده را نــدارد و موضوعی 
که به ســتاد تنظیم بــازار در این خصوص مربوط 
اســت، بحث خرید و تأمین برخی اقلام، از جمله 
میوه  بــرای تنظیم بــازار و جلوگیــری از افزایش 
نامتعارف قیمت هاســت. قاســم نوده فراهانی با 
اشــاره به اینکه دپوی مقداری میــوه در انبارها و 
سردخانه ها ربطی به وزارت صمت و تنظیم بازار 
میوه شــب عید ندارد، اظهار کرده است که دپوی 
میوه در ســردخانه ها بــا تنظیم بازار میوه شــب 
عید مربوط نیســت. ایــن دو موضوع کاملا جدا از 
یکدیگر هستند. ســتاد تنظیم بازار برای جلوگیری 
از سوءاستفاده سودجویان و دلالان با تأمین برخی 
کالاها و اقلام، وظیفه دارد تا این اقلام را با قیمت 
مناســب به بازار عرضه کند کــه این هدف در ایام 
عید حاصل شــد و شــاهد عرضه میوه های شب 
عید به میــزان کافی و با قیمت مناســب در بازار 
بودیم و ایــن موضوع ربطی به دپــوی میوه های 
موجود در ســردخانه ها و انبارها ندارد. مقصر این 
اتفاق خریدارانی هســتند که میــوه را در انبارها و 
ســردخانه ها دپو کردند و حاضر نبودند در زمانی 
که تقاضا در بازار وجود داشــت، میوه را با قیمت 
مناسب و پایین عرضه کنند و حالا که تقاضای این 
اقلام کاهش پیدا کرده اســت، با تهدید فساد میوه 
روبه رو شدند. در این راستا محمدشفیع ملک زاده، 
رئیــس نظام صنفی کشــاورزی در پاســخ به این 
سؤال که مقصر اصلی فاسدشدن چندین هزار تن 
سیب و پرتقال چه کسانی هستند؟ به ایسنا گفت: 
در ســال ۱۳۹۱ قانون گــذاران در مجلــس قانون 
تمرکز وظایف بخش کشــاورزی را مصوب کردند 
و طبق این قانون مقرر شد که کلیه وظایف بخش 
کشــاورزی در دســتگاه متولی یعنی وزارت جهاد 
کشاورزی باشد. از سال ۱۳۹۳ تا اوایل سال ۱۳۹۸ 
تمام وظایف مربوط به بخش کشــاورزی با وزارت 
جهاد کشــاورزی بــود ولی متأســفانه عده ای به 
بهانه های مختلف تلاش بر این کردند که وظایف 
و اختیــارات را به وزارت صمــت منتقل کنند. وی 
ادامه داد: حدود دو سال است که وظایف عرضه 
و بازرگانی محصولات کشاورزی به وزارت صمت 
واگذار شده اســت. رئیس نظام صنفی کشاورزی 
اضافه کرد: قانون به صراحت مشخص کرده بود 
که کلیه وظایف بازرگانی بایســتی بر عهده وزارت 
جهاد کشــاورزی باشد و تا زمانی که این وظایف با 
وزارت جهاد بود هرچند کُند اما مشــکلات رو به 
مرتفع شــدن بودند. متأسفانه از زمانی که وظایف 
بازرگانــی بــه وزارت صمت واگذار شــده نه تنها 
مشــکلات این بخش حل نشــده بلکه وضعیت 
عرضه و بازرگانی محصولات کشــاورزی بدتر هم 
شده اســت. وی در ادامه تصریح کرد: قبل از عید 

سیب و پرتقال و میوه های شب عید با قیمت های 
بالایی وارد بازار شــد و مردم هــم که توان خرید 
نداشتند، از آن اســتقبال نکردند. از طرفی وزارت 
صمت نتوانســت میوه هایی را که خریداری کرده، 
بــه اندازه کافی در اختیار اســتان ها قــرار دهد و 
بخش عظیمی از میوه ها در انبار ها و سردخانه ها 
ماند و زمان مصرف این میوه ها نیز تمام شــد. وی 
بــا بیان اینکــه تولید با وزارت جهاد کشــاورزی و 
عرضه، نگهداری، فــروش و صادرات محصولات 
کشــاورزی با وزارت صمت اســت، گفــت: کلیه 
بازارچه ها، میادین میوه و تره بار و خرده فروشی ها 
در اختیار وزارت صمت است و هیچ اهرم قانونی 
در اختیار وزارت جهاد نیســت که مســئولیت این 
کار را برعهده بگیرد. ولی متأسفانه وزارت صمت 
توپ را در میدان وزارت جهاد کشاورزی می اندازد. 
وزارت جهاد فقط وظیفه تولید دارد که بیش از نیاز 
مردم هم تولیدات صورت گرفته است. ملک زاده 
به صادرات محصولات کشاورزی نیز اشاره کرد و 
گفت: متأسفانه یا صادرات به طور کلی قطع شده 
یا به حداقل رسیده است. محصولات بیش از نیاز 
در کشور تولید می شــود و بازار داخل هم کشش 
نــدارد از آن طرف صادرات هم صورت نمی گیرد. 
مســئولان باید در امر صادرات تسهیلگری انجام 
دهند تا بتوانیم به کشــورهای عراق، افغانســتان، 
پاکستان و کشورهای خلیج فارس صادرات انجام 
دهیم ولی متأســفانه چون برای صادرات برنامه 
درستی نداریم محصولات در انبارها باقی می ماند.

 پرتقال ها به  خاطر سوءمدیریت فاسد شد
دربــاره این موضــوع و دلیل فاسدشــدن این 
میوه هــا البته نگاه های مختلفی هم وجود دارد و 
مقصران مختلفی تاکنون اعلام شده  اند. دراین باره 
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس به نقل 
از رئیس اتحادیه بارفروشــان مدعی شــد که ۳۰ 
هزار تن پرتقال در انبارها فاســد شده است. ولی 
اســماعیلی در صفحه شــخصی خــود در توییتر 
نوشت: «رئیس اتحادیه بارفروشان گفته ۳۰ هزار 
تن پرتقال در انبارها فاسد شده است. اینکه به وزیر 
صمت تذکر شفاهی دادم چرخه معیوب توزیع را 
درســت کنید، یعنی همین! مردم شــب عید میوه 
پیــدا نکردند اما پرتقال ها به  خاطر ســوء مدیریت 
فاسد شد. قطعا از تمام ابزارهای نظارتی استفاده 

و وزیر را پاسخ گو خواهیم کرد».
 فســاد میوه های تنظیم بــازاری اتفاق جدیدی 

نیست؟
ماجــرا البته ابعــاد دیگری هــم دارد و حتی 
یک فعــال بازار میــوه می گوید فســاد میوه های 
تنظیم بازاری اتفاقی جدید نیست و هر سال شاهد 
آن هستیم. این فعال بازار میوه که خبرگزاری مهر 
نامــی از آن نبرده اســت، درباره فســاد میوه های 
تنظیم بازاری گفت: متأســفانه این اتفاقی اســت 
که همه ساله شــاهد آن هســتیم و چیز جدیدی 
نیســت، همه ساله بخشــی از این میوه ها فاسد و 
معدوم ســازی می شــود. وی تأکید کرد: مسئولان 
دولتی هر ســال بــا خریدهــای غیرمتخصصانه، 
میزان زیادی ســیب و پرتقال را نابود می کنند. این 
فعال بخش خصوصی افزود: در نوروز ۹۹ ســیب 
درختی بازار خوبــی پیدا کرد و قیمت آن افزایش 
زیادی داشت و کسانی که این میوه را ذخیره کرده 
بودنــد به جای اینکه آن را میان مردم توزیع کنند، 
اقــدام به صادرات کردند و ســود خوبی به جیب 
زدند. وی با اشــاره به اینکه به دلیل سود هنگفت 
در ایــن امر، دولت به هیچ عنوان راضی به خروج 
از آن و ســپردن امور به بخش خصوصی نیست، 
افــزود: با وجود ایــرادات فــراوان در تنظیم بازار 
میوه شــب عید و اصرار برای سپردن کار به افراد 
متخصص، به دلیــل رانت بزرگی که در این حوزه 
وجــود دارد، دولت حاضر نیســت دخالت را کنار 

بگذارد و فقط به نظارت بسنده کند.
 از ۳ ماه پیش درباره فســاد میوه ها هشدار داده  

شد؟
درباره این ماجرای فاسد شدن میوه های تنظیم 

بازار البته نایب رئیس اتحادیه سراســری باغبانی 
کشور با بیان اینکه خطر فساد برای حجم زیادی از 
سیب و پرتقال مانده در انبارها وجود دارد، گفت: 
با توجه به افزایش تولید محصولاتی باغی، بیش 
از ســه ماه پیش نســبت به احتمال فساد میوه ها 
در انبارهــا در صورت عدم تعریــف بازار مصرف 
برای آنها، به مسئولان وزارت صمت هشدار داده 
بودیم. مجتبی شــادلو که با ایلنا ســخن می گفت 
با بیــان اینکه به دلیــل آب و هوای مناســب در 
ســال گذشته شاهد رشــد تولید محصولات باغی 
بودیم، اظهار کرد: در اواخر آذرماه ســال گذشــته 
بود که وزارت صمت دســتور بــه توقف صادرات 
ســیب و پرتقال داد، در آن زمان ما به وزیر صمت 
نامه نوشــته و دربــاره افزایش تولیــد در این دو 
محصول و خطر بسته شــدن بازار مصرف خارجی 
هشــدار دادیم. وی ادامه داد: پس از آن با کمک 
نماینــدگان مجلــس وزارت صمــت را وادار به 
رفــع ممنوعیت صادرات کردیم تــا حداقل اجازه 
صادرات ســیب در قبال واردات موز صادر شــود، 
چراکه به روشنی آشــکار بود که اگر بازاری برای 
مصرف نباشد باغ داران زیان می بینند و محصولات 
از بین می رود. به گفته شــادلو با وجود صدور این 
اجــازه و تصویب، وزارت صمت بــا تأخیر عجیب 

ابلاغ ۵۰روزه آن را به گمرکات اعلام کرد. 
وی تصریح کرد: ابــلاغ مصوبه واردات موز به 
شــرط صادرات ســیب برای باغ داران امیدبخش 
بود، اما طولی نکشــید که در ۲۵ اســفندماه یکی 
از معاونان وزارت صمــت در مصاحبه تلویزیونی 
از ممنوعیت صادرات ســیب و پرتقــال خبر داد. 
شــادلو با تأکید بر اینکه این تصمیم وزارت صمت 
با علم بر عدم کشــش بازار داخــل برای مصرف 
ســیب و پرتقــال تولیدی بــود، گفت: دســتور به 
ممنوعیــت صــادرات در حالی کــه حجم زیادی 
ســیب و پرتقــال تولیــد در داخل انبارهــا مانده 
بود، نتیجه مشــخصی داشــت، کاملا واضح بود 
در ابتدای امســال بــا انباشــت میوه هایی روبه رو 
خواهیــم بود که بــه دلیل نبود بازار دچار فســاد 
خواهند شد. وی اتفاقات پیش آمده توسط وزارت 
صمت را تخلف قانونی و حرکت در خلاف جهت 
دستورات مکرر مقام معظم رهبری برای حمایت 
از تولید داخل و مانع زدایی دانست. شادلو معتقد 
اســت وزارت صمت بــا تغییر یک شــبه قوانین و 
تصمیمات غیرکارشناســی مقصــر اصلی نابودی 
ثــروت در اقتصاد کشــاورزی اســت. نایب رئیس 
اتحادیه سراســری باغبانی کشور مدت باقی مانده 

برای جلوگیری از فساد میوه های 
مانــده در انبارها را حدود یک ماه 

عنوان کرد.
 میوه ها متعلق به کیست؟

مصطفــی دارایی نــژاد رئیس 
اتحادیــه میدان مرکــزی میوه و 
تره بــار دیــروز و در یــک برنامه 
تلویزیونــی توضیحاتی دراین باره 
ارائــه کرد و با تأکیــد بر اینکه ۸۰ 
درصــد میوه هــای دپوشــده در 
انبارها و ســردخانه ها متعلق به 
واسطه هاســت، خسارت ناشی از 
فســاد این محصــولات را نتیجه 
دلالان  طمــع  و  زیاده خواهــی 
دانست و گفت: این بارها و فساد 
محصولات دپوشــده در انبارها و 
سردخانه ها ربطی به ستاد تنظیم 
بــازار و وزارت صمت ندارد. او در 
گفت وگوی تلفنی با برنامه «سلام 
صبح بخیر» درباره موضوع فساد 
میوه هــای دپوشــده در انبارهــا 
و ســردخانه ها، ضمــن تأیید این 
موضوع، میــزان تولید مرکبات در 
را حدود دو میلیون و ۷۰۰  کشــور 
هزار تُــن اعلام کــرد و گفت: در 
حال حاضر موجــودی پرتقال کشــور حدود ۱۰۰ 
هزار تُن اســت کــه ۸۰ درصد ایــن موجودی در 
انبارها و ۲۰ درصد آن در سردخانه هاست. رئیس 
اتحادیــه میدان مرکزی میــوه و تره  بار در ادامه با 
تشــریح وضعیت پرتقال های دپوشده در انبارها و 
سردخانه ها، تهدید فســاد این محصولات را تأیید 
کرد و افــزود: دپوی این محصــولات در انبارها و 
ســردخانه ها، بیشــتر توســط دلالان و واسطه ها 
انجام شــده اســت و مــا پیش از عید و در ســال 
گذشته به این افراد نســبت به این موضوع، بارها 
هشــدار داده بودیم که با توجه بــه فراوانی بار و 
تولید در کشور، با عرضه محصولات خود در زمان 
مناســب، هم قیمت ها در بازار متعادل می شوند 
و هــم با افزایش فــروش، از خســارات احتمالی 
جلوگیری می شــود؛ اما برخــی از دلالان به طمع 
سود بیشــتر، بارها را نگه داشتند و از عرضه آنها 
به بازار خودداری کردند و در حال حاضر ۳۰ هزار 
تُن از این ۱۰۰ هــزار تُن پرتقال موجود در انبارها و 
ســردخانه ها در حال از بین رفتن است. دارایی نژاد 
با تأکید بر اینکه ۸۰ درصد این میوه های دپوشــده 
متعلق به دلالان و واسطه هاست، تصریح کرد: در 
شــرایط اقتصادی که کشور دارد، انبار محصولات 
به نیت افزایــش قیمت نه تنها باعث ایجاد تنش 
و افزایش فشار به معیشــت و اقتصاد خانواده ها 
و برهم خــوردن آرامش بازار می شــود، با کاهش 
قدرت خرید مردم نتیجه ای جز تحمیل خســران 
به دلالان نخواهد داشــت. وی بــا تکذیب نقش 
ســتاد تنظیم بازار در این موضــوع، تصریح کرد: 
این بارها و فســاد محصولات دپوشده در انبارها و 
سردخانه ها ربطی به ســتاد تنظیم بازار و وزارت 
صمت نــدارد و میوه هــای خریداری شــده برای 
تنظیم بازار شــب عید، تنها ۲۰ هزار تُن بوده است 
کــه طبق روال هر ســال به منظــور جلوگیری از 
افزایش قیمت ها و تأمین کالا در بازار انجام شــد 
که بخشــی از آن در ایام عید به بازار عرضه شد و 
بخش باقی مانده نیز در حال عرضه است و این دو 
موضوع کاملا مجزا از هم هســتند. عباس قبادی، 
دبیر ستاد تنظیم بازار نیز در ۱۵ اسفند ۹۹ در خبر 
۲۱ گفته بود: با توجه به فرمایشــات مقام معظم 
رهبــری مبنی بر گرانی اقلام اساســی تمام تلاش 
خــود را برای تأمین بازار شــب عید و در ادامه آن 
ماه رمضان به کار گرفته ایم. از هفته آینده عرضه 
میوه شب عید آغاز خواهد شد و این عرضه تا سال 

آینده نیز ادامه خواهد داشت.


